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Slovo úvodem

áme za sebou podzim, 
kdy jsme na obci pohnuli 
s několika projekty. 
Jejich výsledky uvidíte 
až po Vánocích nebo až 
v průběhu příštího roku. 
Aspoň se máme na co 
těšit. A snad vás potěší 
i články v tomto zpravodaji, 
za které děkuji všem 
přispěvatelům.
Velký prostor jsme 
tentokrát dali připravované 
strategii obce. Byli bychom 
rádi, kdybyste si článek 
přečetli, pochopili, jak 
je pro obec plánování 
důležité, a zapojili se 
v co největším počtu do 
vyplňování dotazníků. 
Zpětná vazba od vás je 
opravdu důležitá. I při 
minulém zpracování 
strategie se ukázala 
spousta nových nápadů, 
záměrů a i problémů, 
kterým obec dosud 
nevěnovala dostatečnou 
pozornost. Pojďme si tedy 
společně říct, jak by se 
měly rozvíjet naše Velatice.
Největší akcí, která 
v dnešních dnech probíhá, 
je jistě oprava kulturního 
domu. Ta se už chýlí ke 

konci. Přesto se řemeslné 
práce nepodařilo na sebe 
navázat tak, abychom 
mohli i letos uspořádat 
vánoční koncert. Proto 
chceme připravit slavnostní 
otevření KD na poslední 
víkend v lednu. Dozvíte 
se také o tom, jaké změny 
se plánují v hospodě, 
která projde také velkou 
rekonstrukcí.
Dlouho jste také očekávali 
informaci, kdo bude 
novým zubařem nebo 
zubařkou v Mokré. Naštěstí 
se tato otázka celkem 
brzy vyjasnila a Veronice 
se podařilo s novými 
zubaři udělat rozhovor. 
Budete se tak s nimi moci 
seznámit dřív než před 
první, zpravidla ne úplně 
příjemnou, návštěvou.
Vstoupili jsme do 
adventního času, rozsvítili 
jsme vánoční strom na 
návsi a připravujeme se na 
Vánoce. Přeji vám všem, 
abyste našli chvilku nejen 
pro přečtení zpravodaje, 
ale i pro čas strávený 
s rodinou. Hoďte na chvíli 
starosti stranou, možná 
odhoďte i tento zpravodaj 
a buďte v klidu se svými 
nejbližšími.

Přeji klidné čtení. 

Milí čtenáři

Mgr. Jan Grolich
starosta obce

Největší 
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Nižší poplatek za odpad
T  Jan Grolich

Na závěr každého roku vyhodnocujeme systém 
svážení odpadů a nastavujeme slevy na příští 
rok. V letošním roce jsme zjistili, že se nám 
náklady natolik snížily, že už nemůžeme mít 
základní poplatek za odpady ve výši 600,– 
Kč, ale musíme ho všem snížit na 540,– Kč. 
Toto je maximální výše, kterou jsme schopni 
odůvodnit zákonným výpočtem, který musíme 
provést každý rok. Neznamená to, že na 
odpadech vyděláváme, protože do výpočtu se 
nezahrnují odpady ze sběrného dvora.
Rozhodli jsme se také, že i přes toto plošné 
snížení poplatku opět udělíme slevy podle 
toho, kolik jste měli komunálního odpadu 
a jestli třídíte plasty. Domácnosti, které sváží 
plasty zvlášť, dostanou slevu dalších 20,– Kč 
na poplatníka. Podle množství komunálního 
odpadu dostanete slevu dalších 20,– Kč, pokud 
máte max. 500 l odpadu na osobu za rok, slevu 
10,– Kč, pokud je množství 500 l – 1000 l a ti, co 
mají odpadů více, další slevu nezískají.
V součtu tedy všichni dostanou slevu 60,– Kč 
snížením poplatku, a max. 40,– Kč za třídění 
odpadu. Pro ty nejlepší z vás bude tedy 
maximální sleva 100,– Kč (v loňském roce byla 
maximání sleva 90,– Kč).
Bohužel si uvědomujeme, že plošné snížení 
poplatků je i ve prospěch těch, kteří odpad 
netřídí, ale stávající zákon nám neumožňuje je 
jakkoli znevýhodnit. Do budoucna by se měl 
zákon změnit a my bychom domácnostem 
s enormním množstvím odpadu mohli dát 
poplatek např. 1000,– Kč. Domácnostem, 

Čipování psů 
T  Jan Grolich

Od 1. ledna 2020 bude povinné očkování psa 
proti vzteklině platné pouze v případě, že je pes 
označený mikročipem. Od tohoto data by měl 
být na území České republiky označený každý 
pes.
Štěňata musí být označena mikročipem 
nejpozději v době prvního očkování proti 
vzteklině (tedy nejpozději v půl roce věku). 
Mikročipem nemusí být označeni psi, kteří mají 
jasně čitelné tetování provedené před 3. 7. 2011.
Označení psů mikročipem provádějí soukromí 
veterinární lékaři. Pořizovací cena mikročipu 
se pohybuje mezi 120-450 Kč. Další částku 
si soukromí veterinární lékaři účtují za jeho 
aplikaci. Mikročip se aplikuje podobně jako 
injekce, má cca 1 cm a je umístěn pod kůži 
zvířete.
Mikročip je pouze pasivním nosičem informace, 
neobsahuje žádný vlastní zdroj energie. 
Aktivovat mikročip umí jen speciální čtecí 
zařízení.
Mikročipy by měly pomoci ke kontrole větších 
chovů psů, kontrole prodeje psů, prokázání 
vlastnictví psa, dohledání vlastníka psa apod.
Podrobnější informace vám poskytne Státní 
veterinární správa, která je dozorovým 
orgánem. Obec nijak čipování psů nekontroluje 
a neposkytuje v této věci poradenství. 

které nakládají s odpady rozumně, pak slevu 
např. 500,– Kč. Dobrou zprávou ale je, že 
domácností, které produkují velké množství 
netříděného odpadu, je v naší obci úplné 
minimum. 
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stěna by měla propouštět vlhko a stěnu udržet. 
Určitě by nemělo dojít k praskání, jak to bylo 
u stěny z tvárnic. 

Rozsvícení vánočního stromu

Na první neděli adventní jsme rozsvítili vánoční 
strom na návsi. Každoročně hlavní dík patří 
hasičům, kteří strom zajistí, připraví a ozdobí. 
Letošní strom věnovala paní Literová a zjistili 
jsme, že pořadník, který hasiči měli, se už 
vyčerpal. Pokud máte u domu vhodný strom, 
který vám už zavazí a nám by mohl posloužit, 
nahlaste jej na příští rok hasičům. Děkujeme. 
A dík patří i všem, kteří se na přípravách 
pravidelně podílejí. 

Autobusový noční spoj

Přijali jsme návrh od obce Mokrá-Horákov, 
abychom společně i s Hostěnicemi financovali 
víkendový noční spoj. Od 9. 12. bude tedy každý 
pátek a sobotu jezdit noční spoj o půlnoci 
z Brna přes Velatice až do Hostěnic. Zastávka 
nebude na ulici Úzká u Tesco, ale na konečně 

Obnova biokoridoru

Po letech bylo potřeba obnovit výsadbu 
biokoridoru v polích směrem na Mokrou. Celá 
akce proběhla ve spolupráci se sdružením 
Sázíme stromy, které celou akci financovalo, 
a navíc zajistilo i brigádníky ze sponzorující 
firmy. Díky nim i díky místním dobrovolníkům 
jsme během sobotního dopoledne 19. října 
vysázeli 40 stromů a asi 300 keřů. Během 
akce se také opravilo uchycení starších 
stromů a biokoridor je opět v dobrém stavu. 
Po vysázení jsme si společně dali zasloužený 
špekáček u rybníka.

Alej života

Letošní alej života se vysazovala za 10 
narozených dětí v naší obci. Pro výsadbu jsme 
zvolili
jednu z původních odrůd švestek. Ty si samy 
rodiny s dětmi vysázely 26. října podél nové 
polní cesty od rybníka. Mezi stromy jsme 
vysázeli i pár keřů mišpulí a dřínů, abychom do 
naší krajiny vrátili nejen původní stromy, ale 
i keře. Navíc jsme v rámci této akce nakoupili 
i náhradní stromky do alejí života z předchozích 
let, které si také převážně znovu vysadily 
přímo rodiny. Takže jsou obnoveny všechny 
aleje života. I pořízení těchto stromů a keřů 
financovalo sdružení Sázíme stromy a pomohlo 
nám s organizací výsadby. 

Za námi

Za námi Za námi

Stěna pod OÚ

Pod obecním úřadem byla dokončena 
gabionová opěrná stěna. Tato nahradila dřívější, 
zčásti rozpadlou zeď, která už byla místy 
nebezpečná. Spolu s opěrnou stěnou jsme 
opravili i staré schody k obecnímu úřadu a MŠ. 
Nešlo jen o estetickou stavbu, ale i o technické 
řešení opěrné stěny pod svahem. Gabionová 

trolejbusů naproti Grandu. Po tomto spoji byla 
už delší dobu poptávka. Jeho provoz se kvůli 
malé obsazenosti nezaplatí z jízdného, proto jej 
musí spolufinancovat obce. Náš roční příspěvek 
bude 15.000,– Kč. 

Soutěž vesnice roku

Na začátku září nás navštívila celostátní
komise v soutěži Vesnice roku v kategorii
zelená stuha. Díky dobré práci obecních 
zaměstnanců a prezentaci jsme zabodovali 
a obsadili jsme druhé místo v celé ČR. 
Dokonce první místo v ČR jsme obsadili 
v kategorii Inovativní obec a na půl roku 
získáme elektromobil CITYGO. Děkujeme 
všem, co se do příprav zapojili a pomohli 
k tomuto úspěchu. 

Na první neděli 
adventní jsme 

rozsvítili vánoční 
strom na návsi.
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Před námi Před námi

Dokončení oprav KD

Většina prací na opravě KD je už hotová. 
Protože jsme se během prací rozhodli 
opravit veškeré omítky, navazující řemeslné 
práce se posunuly. Proto se podlahy 
budou dodělávat až poslední týden před 
Vánocemi a dveře a dřevěné obložení se 
bude dokončovat až v novém roce. První 
akcí v novém KD bude pravděpodobně 
hasičský ples 18. ledna. Chceme ale připravit 
i první víkend v únoru slavnostní otevření 
a KD vám představit několika kulturními 
vystoupeními. 

Oprava hospody

Máme připravený návrh na opravu hospody, 
která začne po svátcích. V hospodě nás 
čekají větší změny, než jsme původně 
plánovali, ale o to bude atraktivnější 
jak pro nájemce, tak pro hosty. Největší 

změnou bude přemístění a řádné vybavení 
kuchyně a kvůli tomu i přemístění baru. 
Samozřejmostí budou zcela nové toalety. 
Uvidíme, jak dlouho se bude hospoda 
opravovat. Během plesové sezony máme 
ale vymyšlenou variantu, aby akce mohly 
proběhnout i bez hospody. 

Nový vrt na pitnou vodu

Na letošním posledním zastupitelstvu 
bychom měli schválit zhotovitele nového 
vrtu na pitnou vodu i zhotovitele na 
vystrojení vrtu a napojení na stávající 
vodovod. V prvním kole výběrového řízení 
se nám bohužel nikdo nepřihlásil, museli 
jsme proto projekt mírně upravit a vyhlásit 
nové kolo. Počítáme s tím, že do konce 
léta budeme mít nový zdroj napojený na 
vodovod. Doufejme jen, že vody v tomto 
vrtu bude dost a budeme mít na řadu let 
dodávku vody vyřešenou. 

Veřejné osvětlení

Už delší dobu plánujeme veřejné osvětlení 
podél silnice kolem nové zástavby. Bohužel 
projektant s námi přestal komunikovat 
a museli jsme zajistit nového a přípravu 
zahájit od znovu. K tomu jsme přibrali 
i přípravu veřejného osvětlení v lokalitě Za 
Mlýnem k novým domům. Předpokládáme, 
že během zimy dostaneme povolení na obě 
stavby, abychom je z jara mohli realizovat. 

Před námi

Obec v příštím 
roce získá 

potřebného 
pomocníka.

Malotraktor

Díky ocenění zelenou stuhou můžeme 
u Ministerstva životního prostředí žádat 
o dotaci 500.000,– Kč buď na úpravu zeleně 
v intravilánu obce nebo na pořízení techniky 
na údržbu zeleně v obci. Všechny aleje 
máme v lokalitách, na které dotaci čerpat 
nemůžeme. Rozhodli jsme se proto pořídit 
malotraktor pro obecní zaměstnance. 
K tomu je možné pořídit nástavce na údržbu 
zelně i pro zimní údržbu. Obec tak v příštím 
roce získá potřebného pomocníka. 

První akcí 
v novém KD bude 
pravděpodobně 

hasičský ples 
18. ledna. 
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Mýtus:

Velatická voda má moc 
dusičnanů.

Pravda:

V minulém zpravodaji 
jsme se věnovali naší 
vodě a novému zdroji tak 
detailně, že jsme zmínili 
i historické problémy 
s dusičnany z let 2010–2012. 
Od té doby je naše voda 
naprosto v pořádku. Veškeré 
zmínky o vyšším obsahu 
dusičnanů nejsou aktuální. 
Doporučujeme hlavní téma 
minulého zpravodaje znovu 
k přečtení. Rozbory vody 
průběžně zveřejňujeme 
na webu obce, kde si tyto 
informace můžete ověřit.

Bořič mýtůKalendář akcí:

Pr
os

in
ec

Le
de

n
Ú

no
r

Budou i další akce, u kterých ještě není jasný termín 
a o kterých vás budeme včas informovat.

24. prosince
Zpívání u vánočního stromu
28. prosince
Vánoční turnaj ve stolním tenise

11. ledna
Tříkrálová sbírka
18. ledna
Hasičský ples

1./2. února
Slavnostní otevření KD
21. února
Turnaj v unicurlingu
22. února
Ostatky

Glosa místostarosty

veře na dva západy a za okny 
temno. Už jste si určitě všimli, 
že je u nás na dědině zavřená 
hospoda. V minulém čísle 
zpravodaje nás Honza Grolich 
informoval, že současný 
nájemce, manželé Novotní, 

v hospodě končí, a že budeme hledat 
provozovatele nového. Nicméně jsme se 
mezi zastupiteli dohodli, že této situace 
využijeme a hospodu opravíme. Tento 
záměr jsme zvažovali již delší dobu a nyní 
tomu situace jen nahrála. Celá úvaha byla 
podpořena i tím, že při současné rekonstrukci 
kulturního domu vyšly na povrch přímé 
vazby škodlivého vlivu u stěny sousedící 
s kuchyní v hospodě. Ten, kdo také hospodu 
v posledních letech alespoň párkrát navštívil, 
ví nebo si mohl všimnout, že prostory volají 
po rozsáhlejší rekonstrukci. Především 
nevyhovující zázemí provozu, sociální zařízení 
a v neposlední řadě zmiňovaná nevyhovující 

Kdy na pivo?
T Tomáš Šenkyřík

D

kuchyň. Jeden z kolegů zastupitelů, Lukáš 
Putna, přišel s radikální myšlenkou a návrh 
byl zastupiteli kladně kvitován.
Základní myšlenkou bylo přesunout kuchyň 
do prostor bývalého skladu, kde se nabízí 
vytvořit kuchyň s větší kapacitu vč. snadného 
umístění souvisejících technologií. Přisazený 
bar v prostoru současného salonku bude 
větší a tím se zlepší i přehled obsluhy po 
restauraci. Nové bude i sociální zařízení, které 
od poslední „rekonstrukce“ již přestávalo 
plnit svůj účel. Změna se pak také projeví 
i v lepším zásobování a manipulaci se zbožím. 
Samozřejmostí je nový interiér „na place“ vč. 
vybavení stoly a židlemi.
Nechali jsme zpracovat předběžný koncept 
výkresové dokumentace a zdá se, že je 
nápad reálný. Změna tedy bude radikální, 
ale výsledná podoba by měla přispět 
k modernímu pojetí budoucí restaurace. 
V současné chvíli jsme ve fázi projektování, 
poté necháme zpracovat cenové nabídky 
a pustíme se do toho. A pokud se bude vše 
dařit, snad už ostatky budou v novém.
Tohle všechno je součástí plánované 
postupné obnovy celého areálu kolem KD 
v centru naší obce. Na loňském seznámení 
veřejnosti se strategií, jakým směrem by se 
měl tento prostor ubírat, nás nebylo mnoho. 
Je to škoda, připomínek a podnětů mohlo být 
víc. Nicméně věříme, že tímto dalším krokem 
přispějeme k příjemnějšímu trávení volného 
času u nás na dědině. 
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Strategie 
obce

T Jan Grolich

Na co je další dokument ležící v šuplíku? 
a pracuje s ním vůbec někdo? Naše 

strategie obce žije svým životem 
a svědčí o tom velké i malé projekty, 

které se v obci realizují. drtivá většina 
z nich vyplývá ze strategie, kterou jsme 

společně vytvořili a dává naší obci 
jasný směr pro další rozvoj. Pokud se 

směřováním obce úplně nesouhlasíte, 
tak teď budete mít novou možnost naši 

strategii upravit.



Téma

Co je to rozvojová strategie obce?
Každá obec by si správně měla vypracovat 
dokument, ve kterém si stanoví svoje 
slabiny a silné stránky a naplánuje 
konkrétní záměry ve všech oblastech 
života obce. Toto vše zpracuje na základě 
statistických a veřejně přístupných dat 
a vyjádření od občanů. V dokumentu 
je potřeba zanalyzovat a popsat 
demografický vývoj obce včetně výhledu 
do budoucna, popsat vybavenost 
a fungování obce ve všech oblastech.
Takto zpracovaný dokument by měl být 
živý, měl by se pravidelně aktualizovat, 
a hlavně by se jednotlivé záměry měly 
skutečně realizovat. Některé dotace od 
ministerstev jsou i podmíněny existencí 
rozvojového dokumentu. I v soutěži 
Vesnice roku je tento dokument důležitý.

Co v naší strategii je?
Naše původní strategie z roku 2015 
popisuje, jaká je u nás vybavenost obce, 
jak se u nás vyvíjí počet obyvatel včetně 
odhadu, kolik domů a lidí v budoucích 
letech přibude. V roce 2015 jsme vypočítali, 
že v roce 2020 bude ve Velaticích 755 
obyvatel a dnes je jich 760. Skoro přesně 
jsme se trefili.
Dále strategie popisuje spolkovou činnost, 
podnikatelskou činnost, technickou 
infrastrukturu, životní prostředí, veřejnou 
správu a další. Je to opravdu obsáhlý 
dokument.
Za nejslabší stránky lidé označili málo 
místa na parkování, chybějící a špatné 
chodníky a nekvalitní silnice. Za silné 
stránky pak uvedli informování obyvatel, 
kulturní akce, prodejnu potravin 
a spolkovou činnost.
Na základě těchto informací je 

vypracovaný přehled záměrů v různých 
oblastech, abychom potlačili slabé 
stránky a podpořili ty silné. Například 
jsme hned začali hledat možnosti 
parkování v obci a zapracovali i ty méně 
reálné. Naplánovaly se opravy a budování 
chodníků apod. U silných stránek se 
pak navrhly záměry, které podpoří lepší 
informování obyvatel – např nová podoba 
zpravodaje, vyšší finanční podporu spolků 
apod.

Co jsme podle strategie už udělali?
Jednotlivé záměry byly nejen navrženy, ale 
za už skoro 5 let se řada z nich realizovala. 
Například oprava chodníku z návsi na 
Zahrádky – na starý panelový chodník si 
už možná ani nevzpomenete. Vybudoval 
se chodník a veřejné osvětlení k novým 
domům na kraji Velatic. Dokončily se 
komunikace v nové zástavbě. V záměrech 
byly i tak jasné projekty jako rekonstrukce 
obecního úřadu a dětského hřiště, ale 
i nové nápady jako zelená oáza apod.
Dělaly se i menší projekty jako úprava 
parkovací plochy kolem silnice v Podškolí, 
zřízení mostku k rybníčku, radary na 
měření rychlosti nebo se přijaly vyhlášky 
upravující používání hlučných strojů 
a pálení trávy.
A samozřejmě celá řada dalších záměrů. 
Dnes se některé z nich zdají jako 
samozřejmost. Velká část z nich ale 
opravdu vznikla až při prvním vypracování 
strategie v roce 2015. A některé záměry 
nebyly všemi přijímány zcela jednoznačně. 
Například s radary na měření rychlosti 
nesouhlasili úplně všichni, ale výsledky 
dotazníků jasně říkaly, že by se pořídit 
měly a díky tomu se pro realizaci tohoto 
záměru v zastupitelstvu našla potřebná 

Téma

většina.

Proč se strategie dělá znovu?
Původní strategie je z roku 2015 a v roce 
2017 se jen mírně aktualizovala – 
zaznamenali jsme, které projekty jsou 
hotové, jak jste s jejich realizací spokojení 
a jak jste spokojení s fungováním v různých 
oblastech života v obci.
Za pět let se ale obec celkem výrazně 
posunula, přibyli noví obyvatelé 

a realizovala se řada projektů. Je to tak 
v každé obci, a proto je žádoucí, aby se 
každých pět let strategie aktualizovala od 
podlahy. Některé věci už pro nás nejsou 
nové a nevnímáme je za silné stránky, 
některé slabé stránky se podařilo potlačit. 
Proto je dobré se vás zeptat znovu, protože 
je možné, že dnes vás pálí jiné problémy 
než před pěti lety. Budeme proto rádi, když 
se do tvorby strategie zapojíte a řeknete 
nám svůj názor.

Jak se zapojit
• vyplňte dotazník na webu obce nebo
• vyplňte papírový dotazník ve zpravodaji
• stavte se po Novém roce na veřejné projednání strategie

1 dotazník ≠ 1 domácnost, ale 1 člověk, proto:
• pomozte online dotazník vyplnit dalším lidem doma
• dejte vyplnit papírový dotazník někomu z domácnosti
• stavte se na OÚ pro papírový dotazník pro další členy domácnosti
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Názor zastupitele

ozvojová strategie obce 
Velatice je základním 
plánovacím dokumentem. 
Tento strategický plán 
zohledňuje potřeby, ale 
i možnosti obce v různých 
oblastech života.
Je to tedy dlouhodobý plán 
činnosti zaměřený na dosažení 
určitých cílů a může být 
i nezbytnou podmínkou pro 
získání finančních prostředků 
z EU. Aktualizuje se na základě 
diskuze s občany a jejich 
námětů, nejčastěji formou 
dotazníkového šetření.
S přijetím strategického plánu 

samozřejmě práce nekončí, 
naopak přichází fáze přípravy 
a realizace jednotlivých 
projektů a úkolů, které je třeba 
rozpracovat v návaznosti na 
rozpočet obce.
Strategický plán je také 
dokument, který by měl být 
pomocníkem při rozhodování 
nás zastupitelů o realizaci 
jednotlivých projektů a z toho 
vyplývajících změn životních 
podmínek v budoucích letech.
Aktualizace naší rozvojové 
strategie je ale hlavně 
příležitost pro zapojení 
obyvatel do života obce 
a ovlivnění prostředí, ve 
kterém všichni ve Velaticích 
žijeme.

Michal Jašek

Téma

r
Téma

Anketa

Helena Katolická

„Myslím si, že je určitě 
potřeba mít pro obec takový 
dokument, je to dobrá věc. 
Vždycky je co zlepšovat, 
člověk třeba projíždí 
dědinou a napadají ho věci, 
které by bylo vhodné opravit 
nebo vylepšit. Napadlo nás 
třeba, že by bylo vhodné 
mít zrcadlo v zatáčce 
pod hasičskou zbrojnicí. 
Dotazník vyplním, s tím 
určitě nebude problém.“

Jan Fidrmuc
„Vyplnění dotazníku vidím 
jako dobrou možnost 
dát obci zpětnou vazbu 
a měli bychom toho využít, 
když teď máme takovou 
dobrou příležitost, takže za 
sebe dotazník vyplním. Je 
určitě důležité, aby takový 
strategický dokument 
existoval a pravidelně se 
obnovoval.“

Božena Košinová
„Jsem ve Velaticích docela 
spokojená s tím, jak se to 
tady vede, ale občas se 
najde něco ke zlepšení, 
třeba parkování v Zaosadí 
nebo mostek u potoka. Ke 
strategickému plánování 
úplně nevím, co bych řekla, 
důležité je, aby se tím obec 
řídila. Dotazník určitě 
vyplním, pokud si s tím budu 
vědět rady.“
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ZubařI, 
kTeří Se 
chTějí 

PoSTaraT 
o Váš úSměV

T Veronika Kadlecová

Zubní ordinace na zdravotním středisku v Mokré 
byla v posledních měsících uzavřena a prošla 

rekonstrukcí, takže bylo v okolí střediska možné 
zaslechnout pouze zvuky vrtání do zdi. Od nového 
roku zde však znovu budete svůj chrup moci svěřit 

do rukou zubních lékařů. a právě s nimi jsme si 
připravili rozhovor o jejich právě vznikající nové 
praxi. Jaké novinky na vás čekají, kdy a jak bude 
možné se zaregistrovat a objednávat a mnoho 
dalšího nám prozradili Mddr. aneta Jurásková  

a Mddr. Petr Hřebíček. 



rozhovor

lednu nadcházejícího roku 
otevíráte na zdravotním 
středisku v Mokré 
stomatologickou ordinaci pod 

názvem AP stomatologie s.r.o. Pochopila 
jsem správně, že název vychází z Vašich 
jmen Aneta a Petr? Můžete se na úvod 
našim čtenářům krátce představit, 
prosím?

Ano, je to přesně tak. Dlouho jsme nad 
názvem přemýšleli a využít počáteční 
písmena z našich jmen nám přišlo hezké, 
tak jsme nakonec zvolili tento název. V roce 
2018 jsme oba úspěšně dokončili studium 
na Lékařské fakultě Masarykovy univerzity 
v Brně – obor zubní lékařství. Nyní oba 
pracujeme na poliklinice ve Slavkově u Brna, 
kam dojíždíme z Brna.

Už jste spolu dříve pracovali? Jaké 
jsou Vaše dosavadní zkušenosti se 
stomatologií?

Jak už bylo řečeno, oba nyní pracujeme 
na poliklinice ve Slavkově u Brna. Občas 
je potřeba něco zkonzultovat, případně si 
jeden z nás vyzkouší roli sestřičky a tomu 
druhému pomůže. Pracovat společně nám 
tedy nedělá problém. Naopak v tom vidíme 
velkou výhodu, protože můžeme společně 
řešit obtížnější případy a předávat si 
navzájem své zkušenosti.

Jaké faktory hrály roli v tom, že jste se 
rozhodli začít provozovat ordinaci právě 
v Mokré?

Hledali jsme ordinaci, která by byla kousek 
od Brna, jelikož dojíždíme z Brna. Jedním 
z klíčových faktorů, proč jsme se rozhodli 
pro ordinaci v Mokré, byl určitě prostor, 
který ordinace nabízí. Do budoucna 
jsme věděli, že budeme potřebovat 
hodně prostoru, abychom mohli mít dvě 

samostatné ordinace. V Mokré nás prostor, 
se kterým jsme mohli disponovat, okouzlil 
a byl to určitě rozhodující faktor, proč 
jsme se rozhodli provozovat ordinaci právě 
v Mokré. Dalším důležitým faktorem bylo 
vědomí, že spousta lidí za Brnem nemá 
svého zubního lékaře – rádi bychom tímto 
alespoň části z těchto lidí péči nabídli.

V Mokré byla teď nějakou dobu zubní 
ordinace zavřená kvůli odchodu paní 
doktorky na penzi a věřím, že se stále 
najde spousta pacientů, kteří zde na 
příchod nového zubního lékaře netrpělivě 
čekali. Kdy a jak se k Vám mohou 
pacienti zaregistrovat? A odkdy začínáte 
ordinovat?

Každý pacient, který se chce u nás 
registrovat, musí nejprve absolvovat 
tzv. vstupní vyšetření – jde vlastně 
o takovou prohlídku, seznámení se, 
získání anamnestických údajů, zhotovení 
rentgenových snímků a případné sestavení 
léčebného plánu. Důležitou součástí 
vstupního vyšetření je také obeznámení 
pacienta s finanční stránkou celého 
léčebného plánu. Potom záleží už jen 
na pacientovi, zda se vším souhlasí 
a chce se tedy v naší ordinaci registrovat. 
Pokud ano, registrace probíhá na konci 
vstupního vyšetření. Pokud půjde vše, jak 
má, tak bychom chtěli začít ordinovat od 
6. ledna 2020.

V současné době chystáte otevření 
ordinace. Dělali jste v ní nějaké zásadní 
změny? Museli jste například pořídit 
nějaké nové, modernější vybavení?

Ordinace bude zcela nová. Náš záměr byl 
od začátku jasný – vybudovat do budoucna 
dvě ordinace tak, abychom jednou mohli 
ordinovat vedle sebe. K tomu bylo potřeba 

V
rozhovor

20 | Velatický zpravodaj 4/2019 21



celý prostor dispozičně upravit. Začalo se 
tedy bouráním stěn a následně stavbou 
stěn nových, abychom vytvořili prostor 
pro dvě samostatné ordinace. Dále se 
dělala v ordinaci nová voda, elektrika 
i topení. Podlahy i stropy prošly rovněž 
rekonstrukcí. Vybavení po paní doktorce 
bylo na dnešní poměry už nedostačující, 
a tak i veškeré přístroje budou zcela nové. 
Víme, že prostředí, do kterého se pacient 
dostane, hraje obrovskou roli, a proto jsme 
se snažili, aby se u nás naši budoucí pacienti 
cítili co nejlépe. To je také důvod, proč jsme 
se rozhodli pro tak velkou rekonstrukci. 
Doufáme, že pacienti naši snahu ocení 
a bude se jim u nás v ordinaci líbit.

Na jaké novinky, ať už se to týká třeba 
systému objednávání nebo zubařských 
výkonů, které budete nabízet, se mohou 
pacienti těšit?

Nových věcí pro pacienty bude hodně. 
Pacienti si budou muset zvyknout na 

rozhovor rozhovor

zvyklí. Měli by se na tuto eventualitu 
připravit nebo jsou Vaše ceny srovnatelné 
s obdobnými stomatologickými 
ordinacemi?

Co se týče vybavení naší ordinace, tak si 
troufneme říci, že je jedno z nejlepších, co 
na trhu nyní je. K moderní stomatologii 
potřebujete moderní přístroje, a tak je 
investice do těchto přístrojů nutná. Péče 
bude určitě nákladnější, než byli lidé zvyklí 
u předchozí paní doktorky. Je to důsledek 
jak modernějšího vybavení, tak času, který 
s pacientem strávíme. Pokud ale srovnáme 
naši ordinaci v Mokré s přístrojově stejně 
vybavenými ordinacemi v Brně, tak jsou 
ceny u nás přibližně o třetinu až polovinu 
nižší než v Brně – tato skutečnost je dána 
lokalitou ordinace.

Budete se v ordinaci střídat nebo máte 
v plánu ordinovat současně? A budete mít 
každý své pacienty?

V ordinaci se zatím budeme střídat. Po 
tak velké rekonstrukci je finančně skoro 
nemožné spustit rovnou dvě ordinace. 
Uvidíme také, jaký bude zájem ze strany 
pacientů. Pokud vše půjde dobře, tak 
bychom v budoucnu rádi zprovoznili 
i druhou ordinaci a ordinovali tak současně, 
případně nabídli i služby dentální hygieny. 
Jestli bude mít každý z nás své pacienty ještě 
nevíme. Je to jedna z věcí, které nemáme 
dořešené a pořád nad ní uvažujeme.

Určitě to moc dobře znáte, ne vždy se 
pacienti k zubaři těší, někdy mají dokonce 
strach. Co byste vzkázali pacientům, kteří 
mají obavy se za Vámi vydat?

Určitě bychom jim vzkázali, že dnešní 
stomatologie je již někde úplně jinde. 
Většina zákroků se provádí v lokální 
anestezii a pacient tak žádnou bolest 

odlišný způsob ošetřování. Dnes to již 
nefunguje tak, že se pacient ošetřuje půl 
hodiny a potom následuje další. Snažíme se 
dělat moderní stomatologii a ta vyžaduje 
čas. Proto je zcela běžné, když u nás 
pacient na křesle stráví třeba hodinu nebo 
i hodinu a půl. Další novinkou bude, že na 
objednávání pacientů bude vyhrazen určitý 
čas každý den a přes den bude telefon 
vypnutý. Je to z toho důvodu, abychom se 
mohli více věnovat pacientovi na křesle 
a nemuseli pořád odbíhat k telefonu. 
Objednávání akutních pacientů také 
projde určitou změnou. Veškeré novinky se 
snažíme dělat z důvodu většího komfortu 
a spokojenosti pacienta. Doufáme, že si 
lidé na změny zvyknou a budou je brát jako 
přínos a krok tím správným směrem.

Někteří pacienti se možná obávají, že 
s modernějšími postupy a použitými 
technologiemi bude péče o jejich chrup 
finančně nákladnější, než byli doposud 

nevnímá. Doufáme, že každý pacient, který 
k nám přijde, pozná, že se snažíme ošetřovat 
šetrně a hlavně bezbolestně.

Máte ze své dosavadní zubařské praxe 
nějakou vtipnou nebo zajímavou historku?

Jak jsme již říkali, je úplně běžné, že pacient 
v naší ordinaci stráví při jedné návštěvě 
třeba hodinu a půl. Často se nám tedy 
stane, že nám při ošetření pacient usne 
a někdy také začne hlasitě chrápat. Pro 
nás je to na druhou stranu skvělá zpětná 
vazba a víme, že ošetření probíhá v naprosté 
pohodě a bez bolesti.

Proč jste si vlastně vybrali stomatologii 
jako svůj obor? Co Vás na zubařině baví 
nejvíc a co naopak nejméně?

Oba jsme velcí puntičkáři a přesně to 
je ve stomatologii důležité. Musíte být 
velmi pečliví, aby byl výsledek co nejlepší 
a v tomto směru jsme se v oboru našli. 
Nejvíce nás baví to, že ve stomatologii stačí 
někdy udělat pouze malou změnu, ale 
tato malá změna má obrovský dopad na 
celkový úsměv pacienta. A ten pocit, když 
„vrátíte“ člověku zase úsměv do života, je 
k nezaplacení. Co nás baví nejméně? Těžko 
říct. Občas je velmi náročná komunikace 
s některými pacienty. Často se stává, že je 
velmi těžké pacientovi něco vysvětlit a to 
nás potom stojí hodně energie.

Máte nějaké koníčky? A kam si jezdíte 
nejraději od práce odpočinout?

Koníčků máme hodně. Naše práce je 
fyzicky, ale i psychicky náročná, a proto je 
odpočinek velmi důležitý. Mezi naše největší 
koníčky patří určitě sport. Ať už je to jízda 
na kolečkových bruslích nebo běh, který 
je na odpočinek po práci úplně nejlepší. 
Často také chodíme na procházky, abychom 
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si „vyčistili“ hlavu. Rádi také jezdíme do 
wellness, kde si odpočinou především záda, 
která dostávají při práci zabrat nejvíce. 
Někdy si také přečteme dobrou knížku nebo 
se podíváme na film.

Chtěli byste ještě něco pro naše čtenáře 
dodat nebo doplnit, na co jsem se 
zapomněla zeptat?

Rádi bychom závěrem řekli, že máme 
dveře otevřené pro každého, kdo má zájem 
o moderní a kvalitní stomatologickou 
péči. Všemi našimi silami jsme se snažili 
vybudovat moderní ordinaci, a proto 
doufáme, že se naši pacienti budou v naší 
nově zrekonstruované ordinaci cítit co 
nejlépe. My se budeme samozřejmě snažit 
pacientům čas strávený u nás co nejvíce 
zpříjemnit.
Dále bychom chtěli obeznámit pacienty 
s tím, že registrace bude probíhat ve 
vlnách – tzn. že pokud se nestihnou 
objednat nyní a kapacita bude naplněna, 
tak nemusí propadat panice – za nějaký čas 

budeme nabírat další pacienty. Budeme se 
snažit poskytnout péči co nejvíce lidem, ale 
zároveň tak, aby to bylo v našich silách a aby 
objednací doby byly přijatelné.
Nakonec bychom chtěli velmi poděkovat 
Vám, paní redaktorko, že jste nám umožnila 
poskytnout rozhovor a my jsme tak 
mohli prostřednictvím tohoto zpravodaje 
obeznámit lidi s fungováním naší nové 
ordinace. A na úplný konec bychom chtěli 
všem čtenářům popřát krásné Vánoce 
a šťastný nový rok!

AP stomatologie s.r.o.
MDDr. Aneta Jurásková
MDDr. Petr Hřebíček
Tel. +420 515 537 032
apstomatologie@gmail.com
www.apstomatologie.cz

Ordinační hodiny:
Den Hodiny
Pondělí 7:30 - 16:00
Úterý 7:30 - 15:00
Středa 7:30 - 15:00
Čtvrtek 7:30 - 15:00
Pátek 7:30 - 12:00
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Kultura

ceStoVatelSké 
přednášky 
V rodinnéM 
centru

T  Anna Severová

V rámci občanských projektů byl schválen 
i projekt na cestovatelské přednášky 
v rodinném centru obecního úřadu. Zatím se 
podařilo uspořádat tři přednášky. Prohlíželi 
jsme si fotografie z cesty MUDr. Michala 
Ryzího Amerikou po Route 66 – historickou 
páteřní cestou napříč kontinentem, ale 
navštívili jsme i národní parky s různorodými 
skalními útvary a skončili v Hollywoodu. 
Zajímavé bylo také vyprávění o americké 
gastronomii a životním stylu místních 
obyvatel.
V další přednášce jsme se podívali do 

Říma, dotkli se jeho historie a prohlédli 
antické a křesťanské památky a zajímavosti, 
navštívili Vatikán s bazilikovou apoštola 
Petra a Vatikánská muzea.
Ve třetí přednášce jsme zavítali do Mexika 
na Yukatánský poloostrov a kochali se 
mayskými stavbami, chrámy a pyramidami, 
z nichž některé jsou ještě stále ukryty 
v pralesích poloostrova a nepatří mezi 
památky hromadně navštěvované turisty. 
Viděli jsme i snímky cenotes, zatopených 
krasových jeskyní, které vznikly po dopadu 
meteoritu, s krásnou průzračnou vodou. 
V některých se dalo i koupat a potápět. 
Dozvěděli jsme se o výrobě tequily a bavili 
se o životním stylu Mexičanů v chudých 
vesničkách.
Kromě promítání fotografií je každá 
přednáška doplněna ochutnávkou místních 
specialit. Ameriku doplňoval hamburger 
s trhaným masem a zeleninou, Itálii 
různé druhy lahodné smetanové zmrzliny 
a Mexiko guacamole s tortillovými chipsy.
V přednáškách chceme pokračovat 
i v příštím roce. Již na 26. ledna je připravena 
přednáška P. Jiřího Jurise Jeniše Samoa – 
země mého přítele. Přislíbenou máme 
i přednášku o některé destinaci v Jižní 
Americe a podíváme se do Španělska. 

Články

tradiční 
burdžák jarMark 
netradičně jen „na 
place“

T  Veronika Kadlecová

Ani letos Velatice nepřišly o tradiční 
podzimní akci, Burdžák jarmark, který 
každoročně pořádá divadelní spolek DŽO. 
Letos se konal poslední neděli v září a kvůli 
opravě kulturního domu se všechno muselo 
konat venku na nádvoří KD. Naštěstí nám 
počasí přálo a bylo pěkně, což se odrazilo 
i na vynikající náladě účastníků. K poslechu 
zahrála cimbálová muzika Sylván a ani 
letos nechyběla soutěž v pečení. V soutěži 
o nejlepší koláč na téma ořechy se 
u odborné poroty nejlépe umístila baklava 
od Ondřeje Drozda a cenu veřejnosti 
získal moučník s názvem „nebe v hubě“, 
který napekla Andrea Zelená. Výhercům 
gratulujeme. 

tříkráloVá Sbírka

T  Jana Strejčková

Začátkem ledna bude Oblastní charita 
Rajhrad organizovat tříkrálovou sbírku. Ve 
Velaticích se bude konat V sobotu 11. ledna 
v dopoledních hodinách.
Výtěžek letošní Tříkrálové sbírky chceme 
z větší částí použít na vybudování nového 
výtahu v budově hospice sv. Josefa pro 
přemisťování hospicových pacientů a taky 
udělat rekonstrukci některých vícelůžkových 
hospicových pokojů na jednolůžkové. 
Dále pak potřebujeme zakoupit zdravotní 

a kompenzační pomůcky a pomůcky pro 
manipulaci s imobilními klienty.
Kdo by se chtěl zapojit do sbírky, ať už jako 
koledník, nebo jako vedoucí skupinky, ať 
kontaktuje místního koordinátora sbírky 
Janu Strejčkovou. (,jana.strejčkova@atlas.cz, 
736 452 963 - jen SMS) 

Hasiči
Soutěže proVěřily 
připraVenoSt 
záSahoVé jednotky 
Sdh

T  Veronika Kadlecová

Zásahová jednotka sboru dobrovolných 
hasičů Velatice se v září zúčastnila dvou 
soutěží, které prověřily jejich znalosti 
a přípravu na „ostré“ akce. 14. září 2019 
se naše jednotka zúčastnila již pátého 
ročníku „Babického záchranáře“ v Babicích 
nad Svitavou. Jednalo se o výcvik jednotek 
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sborů dobrovolných hasičů, který probíhá 
formou soutěže. Jednotka je vyslána 
na „místo zásahu“, kde řeší modelovou 
situaci jako u ostrého zásahu. Na místě 
jsou přítomni příslušníci HZS a ZZS JMK, 
kteří hodnotí provedení zásahu a následně 
připomínkují případné chyby a radí, co a jak 
správně provést. Tato forma výcviku je 
velice přínosná. Účastníci si vyzkouší reálné 
situace v praxi a prohloubí si své odborné 
znalosti v oblasti poskytování předlékařské 
první pomoci, požární taktiky a řešení 
krizových situací.
21. září 2019 se naše jednotka zúčastnila 
prověřovacího cvičení v Blansku – Obůrce 
nazvaného „Lepší jednou zažít, než 
třikrát číst“. Cvičení probíhalo obdobnou 
formou jako „Babický záchranář“. Jednotky 
plnily rozličné modelové situace na 
osmi stanovištích, jako záchrana osob 
z hořícího domu, stavba protipovodňové 
hráze, záchrana zraněné osoby po pádu 
stromu, resuscitace po zásahu elektrickým 
proudem, požár elektromobilu, autonehoda 
se třemi zraněnými atd. Tyto situace 
prověřily naši teoretickou i praktickou 
připravenost, komunikaci v jednotce 
i součinnost se složkami IZS.
V závěru roku jsme již tradičně jako každý 
rok pomáhali MŠ Velatice s organizací 
lampionového průvodu s následným 
občerstvením na nádvoří kulturního domu 
a v sobotu 30. listopadu jsme postavili 
vánoční strom, který tentokrát věnovali 
Literovi, aby mohl být o první adventní 
neděli rozsvícen.
Poslední už tradiční akcí, na které se 
podíleli naši členové, bylo předávání hraček 
vybraných během závodní sezóny na Klinice 
dětské onkologie v Dětské nemocnici 
v Brně. Je to pro nás vždycky velmi 
emotivní zážitek, protože na jedné straně 

můžeme udělat radost dětem, které se léčí 
s onkologickým onemocněním a můžeme je 
na chvíli rozptýlit, na druhou stranu si však 
uvědomujeme, jak to musí být těžké, a že 
by bylo lepší, kdyby podobná oddělení ani 
nemusela být…
Po naší návštěvě 20. listopadu jsme dostali 
mailem poděkování od vrchní sestry kliniky 
paní Petlachové, tak bychom jej chtěli 
předat dále, protože toto poděkování 
nepatří jen nám, kteří jsme hračky přivezli, 
ale hlavně vám, kteří nám je nosíte 
a pravidelně se do sbírky zapojujete. 
Děkujeme.
Na závěr bychom se chtěli podělit o jednu 
důležitou myšlenku. Ptali jsme se dětí, co 
by si přály k Vánocům, a jejich nejčastější 
odpověď byla prostá: Strávit Vánoce doma 
s rodinami…
Přejeme vám hodně energie v předvánočním 
čase, příjemné vánoční svátky strávené 
v pohodlí domova s vašimi nejbližšími 
a hlavně zdraví, klid a pohodu do nového 
roku! 

Články

Dětský 
koutek

čaS letí 
neSkutečnou 
rychloStí

T  Lenka Marková

Čas letí neskutečnou rychlostí, ještě nestihly 
zaschnout na tvářích nejmenších dětí 
slzičky z prvních dnů strávených ve školce 
a nastal nám adventní čas. S ohlédnutím se 
za sebe jsme toho zvládli opravdu dost.
Letošní školní rok jsme zahájili se 14 novými 
dětmi, jejich věkový průměr 3,2 byl složen 
s velmi rozmanité škály v rozmezí 2,3 až 
4,5 roků. Pro všechny, kteří se na adaptaci 
dětí podíleli, to bylo náročné. S rozmanitou 
nabídkou a možnostmi, které dnešní doba 
nabízí se otvírá různorodost pohledu na 

stejné věci. Co je norma pro jednoho, může 
být pro druhého naprosto nepředstavitelné. 
Přes všechny možnosti se snažíme ke 
všem dětem, rodičům a novým situacím 
přistupovat individuálně.
Pro zábavu a zpestření času stráveného 
ve školce nám pomáhají divadla, která 
zpravidla v prvním pololetí, než si zejména 
ti nejmenší zvyknou na všechny ty novoty, 
jezdí za námi. Tradiční záležitostí, která 
všechny děti usadí v tichosti na židličku je 
hudební pohádka. Účinkující jsou zkušení 
učitelé se základní umělecké školy, kteří 
umí s lehkostí jim vlastní zazpívat, tak 
rozmanitému a malému obecenstvu. 
Za to jim patří velké díky. Rok od roku je 
náročnější kvalitní představení pro děti 
zajistit. Tento nelehký úkol na svých 
bedrech nese paní učitelka ze třídy 
Zahradních skřítků. Paní učitelko Marcelko, 
děkujeme.
Jako správná kolegyně, která pomůže na 
třídě Zahradních skřítků je paní učitelka 
Jitka. Po roční přestávce, jsme se znovu 
zapojili do soutěže s názvem Soutěž 
s panem Popelou aneb jak přivydělat 

Sběr papíru (Smíšené sběrové papíry a lepenky)

Šk.rok 2018/2019

31. 08. 2018 dodáno 1,0800 t částka 2106,– Kč

31. 10. 2018 dodáno 0,6600 t částka 693,– Kč

Šk. rok 2019/2020

25. 10. 2019 dodáno 0,7800 t částka 624,– Kč
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PENÍZKY pro školku. „Soutěž s panem 
Popelou“ je ekologická soutěž pro školy, 
která by měla provázet současnou mládež 
jak ve škole, tak i mimo ni a dát jí možnost 
zamyslet se nad stávajícím neutěšeným 
stavem životního prostředí. Vytěžené peníze 
pomáhají obohacovat kulturní program 
dětem ve školce. Abychom mohli se s dětmi 
podívat i za hranice Velatic, potřebujeme 
k tomu autobus, jehož cena se v průměru 
pohybuje 2800,– . Jednou je to autobus, 
podruhé strhující sférické kino (nafouklý 
stan, který se tak tak vejde do třídy, je 
v něm tma a pohádka které se můžeme 
skoro dotknout prstem), loutkové divadlo 
a spousta jiných výukových programů.
Prosíme zapojte se také, zkusme společně 
překonat některou z finančních částek 
v minulosti. Další kontejner bude přistavěn 
před školku v lednu. Přesný termín bude 
týden před dovozen zveřejněn ve školce, na 
webových stránkách, v obecním rozhlase. 
Dejte si záležet, svažte či rozložte krabice. 
Tabulka níže je názornou ukázkou, že plný 
kontejner je téměř vždy, otázkou zůstává 
čím?

Abychom se s Vámi o trochu kultury podělili, 
zveme Vás 28. 2. 2019 do Kulturního domu 
na MAŠKARNÍ PLES. Rádi uvítáme příspěvky 
(finanční, věcné) do tomboly, které děti potěší. 
Mějte však prosím na paměti, že případné 
hračky se kterými si nehrají již Vaše děti, raději 
do tomboly nenoste. Zákony přírody fungují 
a často si právě vaše dítko, hračku kterou jste 
„ekologicky recyklovali“ z maškarního plesu 
jako výhru odnese.
Za celou školku přeji Všem příjemné prožití 
svátků vánočních, hodně zdraví a krásných chvil 
strávených s těmi nejbližšími, s těmi na kterých 
Vám opravdu moc záleží. 

díky za naši 
školku!

T  PhDr. Dana Brožová, Ph.D.

Jsou momenty, kdy si uvědomím, že 
skutečnost, kterou ve svém životě považuji 
za samozřejmou, taková vůbec nemusí 
být. Naposled jsem to prožila při diskuzi se 
studenty o významu předškolního vzdělávání, 
kdy mi při sdílení některých jejich zkušeností 
a postřehů běželo hlavou – díky za naši školku! 
A tak chci poděkovat hned a veřejně. Možná 
ještě na úvod doplním, že pracuji na Katedře 
speciální a inkluzivní pedagogiky Pedagogické 
fakulty MU, kde se věnuji problematice 
specifických poruch učení. Hlavně jsem ale 
máma, která je prostřednictvím svých dcer 
už šestý rok v denním kontaktu s velatickou 
mateřskou školou. Tak tedy – milá paní 
ředitelko a milé paní učitelky i paní asistentky, 
díky vám,
• že přistupujete ke každému dítěti 

individuálně, dopřejete mu dostatek 
prostoru, když to potřebuje, podpoříte 
ho, když je třeba, pochováte či laskavě 
pokáráte, k ničemu ho nenutíte a necháte 
ho jít jeho vlastní cestou;

• že s přehledem a profesionalitou 
podpoříte ve vzdělávání děti, které 
potřebují speciální přístup a podmínky, 
aby rozvinuly své schopnosti 
a dovednosti;

• že se můžu jít v klidu podívat do třídy 
na obrázek nebo hrad z kostek, který mi 
dítko chce ukázat;

• že máte dost trpělivosti a jste vstřícné, 
kdykoli se vás ptám na průběh školního 
dne mé dcerky a řeším s vámi, co se mi 
aktuálně zdá nebo nezdá;

• že spolu v učitelském sboru hezky 
vycházíte a navzájem se podporujete, 

Články

což se pozitivně odráží na celkové 
atmosféře ve školce, a je to jednoznačně 
předpokladem k tomu, aby se děti v klidu 
a pohodě naučily všemu, co je podle 
vzdělávacího programu třeba;

• že se neobměňujete a že už několik let 
potkáváme stále stejné tváře;

• že se pořád dál vzděláváte a přicházíte 
s novými nápady a projekty, jak prostředí 
třídy či zahrady vylepšit a nabídnout 
dětem nové zajímavé aktivity;

• že s dětmi jezdíte často na výlety i mimo 
MŠ;

• že besídky tvoříte společně s dětmi podle 
toho, co chtějí dělat a co je právě baví;

• že je v naší školce dítě dítětem a člověk 
člověkem.

Děkuji i vám, paní školničko a paní kuchařky, 
že jste vždycky laskavé a milé nejen na děti, 
ale i na nás dospěláky. Kolikrát mi pár vět 
prohozených s vámi v přátelském duchu 
v šatně nebo při vyzvednutí oběda vylepšilo 
náladu!
Dále chci poděkovat celému kolektivu školky 
za pořádání akcí, kde se můžeme s dětmi 
společně pobavit a strávit společný čas. 
Těšíme se vždycky na dlabání dýní, letošní 
jablíčkování bylo taky skvělé. Jsem ráda, že ve 
spolupráci s hasiči (kterým tímto také moc 
děkuji) pořádáte lampiónový průvod. Zatím 
jsem mezi přáteli nenašla nikoho, kdo by 
s dětmi mohl putovat za světlem lampiónu 
se zhasnutým pouličním osvětlením, a ještě 
si za mnohdy dobrodružných povětrnostních 
podmínek v listopadu opéct buřtík a dát si čaj/
svařák.
Vnímám, jak důležité je pro dítě prožít 
čas v mateřské škole v dobré atmosféře, 
v důvěře v sebe sama a ve své schopnosti. Je 
to naprosto nezbytný předpoklad pro dobrý 
vstup do školy a základní kámen pro následné 
celoživotní vzdělávání. Jsem velmi ráda, že 

se mým dětem dostává v předškolním věku 
tak kvalitní podpory a vedení v místě jejich 
bydliště a že nemám jediný důvod hledat 
jiné alternativy. Ve srovnání se soukromou 
Montessori mateřskou školou, kterou 
navštěvovala naše nejstarší dcera, obstojí naše 
velatická mateřinka více než dobře. Takže ještě 
jednou – děkuji vám, školkové ženy!

přeStup na 
gyMnáziuM

T  Aneta Zadubanová

Jako pro většinu lidí v mém věku byl přestup 
na gymnázium náročnější, než bych čekala. 
Nejenže vás zaskočí množství učiva, kolik 
po vás chtějí se naučit, a případně doučit, 
ale i samostatnost, kterou po vás požadují 
hned od prvního dne. Nemůžu tvrdit, že je 
to na každé škole ale na většině ano. Vše je 
najednou váš problém a i když jsou ochotni 
vždy pomoci, spoustu věcí si člověk už musí 
řešit sám.
Samostatnost je však maličkost oproti tomu 
obrovskému množství věcí, které se na vás 
navalí a vy se jen snažíte to nějak zvládnout 
a neztratit se v tom. Jakmile si ale najdete 
systém, vše je najednou snadné. Moje jediná 
rada je: Nevzdávejte to, jeden neúspěch se 
nerovná konci světa. Právě proto existují 
opravy, ne?;) 

škola V aMerice
Ve škole v Americe se mi líbí víc než ve 
škole v České republice. Je to proto, že 
já jsem zvídavý jedinec a tady v Americe 
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mají víc možností pro chytré a zvídavé 
lidi jako jsem já. Například tady mají 
speciální “zrychlené” třídy, kde se učí 
rychleji a víc do detailů než standardní 
třídy. Zároveň tady učitelé podporují 
otázky od studentů, pokud rozvíjejí 
nebo ujasňují něco, co učitel už zmínil. 
A to, co mně snad baví nejvíc, je celkově 
obsah učiva. Kupříkladu, školy tady mají 
historii a zeměpis spojeny dohromady, 
a učí se obojí ve specifické části světa. 
Zrovna teď se učíme o Africe a předtím 
jsme se učili o Izraeli a zemích v jeho 
okolí. Zároveň si studenti mohou 
vybrat, jestli se chtějí učit další jazyk 
a (podle školy) může to být například 
španělština nebo francouzština. A tohle 
jsou důvody, proč mám rád americkou 
školu.

Adam Hlučka

Moje škola v Americe je úžasná. Mám 
hrozně moc kamarádů. Nejvíc mě baví 
věda. Je to předmět, který mi odpoví 
na všechny mé otázky. Líbí se mi, když 
moje paní učitelka čte z knihy nahlas 
a já můžu poslouchat. Mám také rád 
tělocvik - P.E.(Physical Education). 
Hodně běháme a já potřebuju vybít 
moji energii. Chodím do matematiky 
pro pokročilé, to mě baví. Nemám moc 
rád psaní. Já se totiž rád učím, psaní mi 
nic nového nedává, a hlavně mi na nic 
neodpoví.

André Hlučka

Americká škola se mi hrozně líbí. Máme 
různé třídy, ve kterých se učíme pokaždé 
něco jiného. Díky tomu nemůžu říct, co 

bude další. Učitelé mě vždycky překvapí. 
Například v matematice můžeme použít 
i počítač. Pracujeme s různými hrami 
a testy. Tvoříme si vlastní obrázky 
a příklady. Moje nejoblíbenější třída 
je matematika, protože si navzájem 
říkáme vlastní způsoby řešení 
problému. A to mě hrozně baví. Naopak 
nemám moc ráda Social Studies 
(dějepis/zeměpis), protože historie 
mě moc nebaví. Mnohem raději mám 
Science (Přírodopis/fyzika).
Každý den jezdíme do školy i ze školy 
školním autobusem. Naše paní řidička 
je Ms. Mitchell. Má ráda ticho, a proto 
musíme dodržovat pravidla chování 
v autobuse. Každé pondělí po škole 
chodím do Art Clubu, kde malujeme 
a vyrábíme věci. Momentálně dokončuji 
obrázek, který bude použitý na ročence.
Díky tomu všemu mám opravdu moc 
ráda americkou školu.

Lexi Hlučková

Klub 
důchodců

zpráVy z klubu 
důchodců Velatice

T  Jaromír Poláček

Klub důchodců Velatice, věren svým tradicím 
již z dřívějších let, kdy byla činnost zaměřena 
převážně na kulturní a společenskou oblast, 
rozšířil svou činnost zejména na jednoduché 

Články

sportovní hry na hřišti, pod heslem „Sport 
pro všechny“, organizované Petrem Kolářem, 
který je v této oblasti činný i mimo působnost 
KD. Současné nepříznivé počasí posledních 
dnů již definitivně rozhodlo o změně působiště 
venkovního hřiště při pravidelných sportovních 
hrách našeho KD za příhodnější a dostupné 
přechodné prostředí, doposud v Kulturním 
domě, pokud nezačnou jeho plánované opravy 
a rekonstrukce.
A že náš KD je již známý a uznávaný i v okolních 
obcích, dostalo se nám pozvání od ZŠ Mokrá – 
Horákov na Mezinárodní den seniorů do jejich 
Kulturního domu, kde pro seniory školáci 
připravili pestrý zábavný program, který se 
všem líbil, za což jim patří vřelé díky.

Následně pak 10. října uskutečnila v našem 
Rodinném centru členka KD, profesorka Jarka 
Schlezingerová, pro přítomné cestopisnou 
přednášku s promítáním fotografií z cesty po 
severní Itálii.
Již druhým rokem členové KD připravili 
originální podzimní výzdobu z vyřezávaných 
dyní, tzv. HALLOWEEN, umístěných kolem 
potoka, které se večer rozsvěcují a jsou atrakcí 
pro celou obec. 
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Zprávy 
z farnosti

adVentní 
zaMyšlení

T  Severová Anna

Prožíváme dobu přípravy na Vánoce. Ve 
městech i na vesnicích jsou již rozsvícené 
vánoční stromy, v oknech i před domy 
blikají světýlka. Obchody překypují zbožím, 
internetové obchody se předhánějí se 
slevami a nabídkami. Začínáme podléhat 
předvánočnímu stresu a přemýšlíme, co 
vše ještě stihnout a zařídit. Pro všechny ty 
starosti, úkoly a povinnosti se může stát, 

že zapomeneme na to nejdůležitější. Na 
internetu jsem našla tuto velepíseň a chtěla 
bych se o ni s vámi podělit.

Vánoční velepíseň lásky pro maminky 
(srv. 1 Kor. 13, 1 - 8)
Kdybych měla vše uklizené, umytá okna, 
blýskající zrcadla a nikde ani smítko, ale 
neměla lásku ke své rodině, nejsem nic víc 
než uklízečka.
Kdybych svůj dům perfektně ozdobila 
světelnými řetězy, jedlovými větvičkami 
a cinkajícími zvonečky, ale neměla lásku ke 
své rodině, nejsem nic víc než dekoratérka.
Kdybych se lopotila v kuchyni, napekla kila 
vánočního cukroví, navařila labužnické 
pokrmy a připravila vzorově prostřený stůl, 
ale neměla lásku ke své rodině, nejsem nic 
víc než kuchařka.
Kdybych pomáhala vařit polévku pro 
bezdomovce, zpívala koledy v domově pro 
seniory a všechen svůj majetek darovala 
pro dobročinnost, ale neměla lásku ke své 
rodině, nic by mi to neprospělo.
Kdybych ověsila vánoční stromeček 
třpytivými baňkami a vánočními hvězdami, 
zúčastnila se úchvatných slavností, zpívala 
sóla v kostelní sboru, ale zapomněla 
na Ježíše, potom jsem nepochopila, oč 
o Vánocích běží.
Láska přeruší pečení, aby mohla vzít dítě do 
náručí.
Láska zanechá zdobení a políbí manžela.
Láska je přátelská a trpělivá navzdory 
chvatu a stresu.
Láska druhým nezávidí jejich dům 
s vzácnými vánočními porcelánovými 
servisy a nádhernými ubrusy.
Láska neokřikuje děti, ale je vděčná za to, že 
jsou.
Láska nedává jen těm, od kterých může 

něco očekávat, ale ráda obdarovává právě 
ty, kteří to nemohou oplácet.
Láska všechno vydrží, všemu věří, vždy 
doufá, všechno snáší. Láska nikdy 
nepřestává.
Mobilní telefony špičkové kvality se rozbijí, 
perlové náhrdelníky se ztratí, golfové hole 
zrezaví. Ale darovaná láska zůstane.
Přeji Vám požehnané Vánoce 

pozVánka na prVní 
farní pleS

T  Jakub Strejček

Milí čtenáři, srdečně vás zveme na první 
ples Tvarožné farnosti, který se uskuteční 
1. 2. 2020 na Kosmáku ve Tvarožné. K tanci 
i poslechu bude hrát kapela BUCH. 
Během večera se můžete těšit na ukázku 
profesionálního tance i bohatou tombolu. 
Vstupenky se budou prodávat po nedělních 
bohoslužbách od 12. ledna.
Rádi bychom farní ples pořádali pravidelně 
každý rok a střídali místa konání v členských 
obcích naší farnosti, tedy Tvarožná, Velatice, 
Mokrá-Horákov. Snad se tato myšlenka 
ujme a další farní ples bude třeba v nově 
opraveném KD ve Velaticích. 
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Listování kronikou

1932
Sázení 

lípy SVobody

Listování kronikou / Společenská kronika

Dvě lípy: „Svobody“ a „Masarykova“, jež byly 
obcí zasazeny 26. října 1919 na návsi pod 
kapličkou, uschly. Obecní zastupitelstvo 
se usneslo zasaditi novou lípu Svobody. 
Slavnost byla ustanovena na den 28. října. 
Jako nejvhodnější místo pro ni byla určena 
stráň u školní zahrady.
Ve 14 hod. vyšel průvod ze Zaosadí, v němž 
šli žáci s vlajkami, děvy v krojích, hudba, 
obecní zastupitelstvo, nesoucí ozdobenou 
lípu a občanstvo. Pořad při sázení zahájili 
žáci sborem „Presidentovi Masarykovi“, po 
němž jednotliví žáci přednesli vlastenecké 
a slavnostní básně. Starosta obce přednesl 
slavnostní řeč, po níž zasadili lípu náměstek 
starosty Jos. Poláček, Cyril Boček, člen 
zastupitelstva Jos. Hlučka. O významu lípy 
promluvil říd. učitel.
Pořad ukončili žáci sborem „Bývali Čechové“ 
a hudba písní „Hej Slované“. Odtud šel 
průvod k pomníku padlých, kde říd. učitel 
pronesl vzpomínku mrtvým hrdinům 
světové války a hudba zahrála smuteční 
píseň.
Starosta obce předal Cyrilu Brzobohatému, 
výměnkáři č. 5, diplom čestného 
občanství za zásluhy pro obec. V době 
svého nepřerušeného členství v obecním 
zastupitelstvu, z nichž 10 roků po sobě 

jdoucích jako starosta obce, pečoval 
o rozkvět obce. Státními hymnami byla 
ukončena zdařilá oslava tohoto národního 
svátku.
Čestným občanstvím poctěný Cyril 
Brzobohatý, od r. 1932 výměnkář 
a předtím rolník na usedlosti čís. 5, těší se 
všeobecné oblibě pro svou mírumilovnost 
a dobrosrdečnost. Narodil se r. 1869 ve 
Velaticích. Přestože vychodil jen dvoutřídní 
obecnou školu ve Tvarožné, zaujímal 
důležité místo jak na obci, tak v katolických 
spolcích v místě i okolí, zůstávaje přitom 
dobrým hospodářem. Od r. 1901 je 
nepřetržitě členem obecního zastupitelstva. 
Po dvě období zastával starostenský 
úřad: prvé 1901–1907, druhé 1923-1927. Je 
zakladatelem sboru dobrovolných hasičů ve 
Velaticích a dlouholetým jeho náčelníkem. 
Mnoho let je členem dozorčí rady 
Raiffaisenovy záložny ve Tvarožné. Od r. 1918 
je předsedou místní politické organisace 
československé strany lidové, předsedou 
lidové jednoty a předsedou společenstva 
katolického domu ve Velaticích. Od r. 1907 
je předsedou záložny ve Tvarožné. V r. 1906 
stál při zakládání organisace katolického 
rolnictva na Moravě. 

60 let:
Urbánková Anna

Všem oslavencům přejeme 
hodně zdraví, štěstí 
a spokojenosti do dalších 
let.

T SPOZ Velatice

Společenská 
kronika

Blahopřání jubilantům
V měsících duben až červen 
oslaví významné životní 
jubileum tito naši spoluobčané:

80 let:
Čajka Martin

70 let:
Koch Jaroslav
Urbánková Miluše
Chaloupková Hedvika
Macháček Miroslav
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Velatická štafeta

Vím, že tvá původní profese je oděvní 
návrhářství, které jsi vystudovala a kterému 
ses dlouhé roky věnovala. Co tě přimělo 
změnit obor?

Nebyla to změna jako taková, ale spíš plynulý 
přechod mezi dvěma kreativními obory. 
Přiznávám ale, že to pro mě bylo tehdy velmi 
těžké. Život bez tužky a papíru, jehly a niti jsem 
si nedokázala vůbec představit. Byl to krok do 
neznáma.

Co tedy děláš dnes?
Pokládám neobvyklé otázky a ruším zaběhlá 
pravidla (smích). Zabývám se rozvojem vztahů 
mezi značkou a jejími uživateli, strategickou 
stavbou značky a její analýzou. Mou vášní je 
hledání funkčního řešení s ohledem na design.

Můžeš mi to přiblížit?
Cestu k „reklamě” jsem odstartovala na 
konci 90. let ve společnosti Ogilvy a poznala 
tak fungování největší světové full servisové 
agentury především v oblasti klasické reklamy – 
od návrhu tiskové inzerce, výroby televizních 
a rozhlasových spotů až po nákup médií. 
Absolutně mě šokovalo, kolik kreativních 
a profesních oborů se v této branži prolíná. 
Jak dobrý psycholog, stratég i odchodník musí 
člověk být.

Ty a reklama?
Pro nás to byl po revoluci úplně nový obor, 
který se nevyučoval na žádné vysoké škole. Ani 
nemohl, protože vznikal zároveň s rodícím se 
podnikatelským prostředím. Je zajímavé, o jak 
živý mechanismus se jedná. To, co funguje 
v jedné zemi, může být nepřijatelné pro druhou. 
A to byl můj “brouk” v hlavě.

Brouk v hlavě? Proč?
Protože klasická reklama byla pozlátko, musela 
prodávat, musela mít výkon, musela vykazovat 
plusová čísla. Čím větší rozpočet a nasazení, 
tím více šla čísla nahoru. V momentě, kdy 
nasazení skončilo, čísla spadla. A tak to šlo 
pořád dokola. Dá se říct, že z velké míry byla 
odpovědnost za výsledky prodeje značek 
přenesena na reklamní agentury. A to je přece 
špatně.

Co se tedy stalo?
Pro mě nastal zásadní zlom v roce 2012, kdy 
jsem se zúčastnila vzdělávání pod vedením 
odborníka na budování značek Marty 
Neumeiera a v mnohém si potvrdila, co jsem už 
tušila z praxe, totiž mechaniku stavby značek. 
U nás do té doby všechno záleželo hlavně na 
rozpočtu klienta. Malé nebo začínající firmy 
neměly šanci konkurovat. A to mě trápilo. 
Přicházely za námi do agentury s báječnými 
produkty, ale neměly zkrátka ty peníze. 
Postupně jsme začali na velkých a známých 
značkách aplikovat zcela jiný přístup a styl 
komunikace. Místo vymýšlení reklam jsme 
důsledně a od začátku začali stavět a budovat 
značky, hledat i jiné cesty, jak se k zákazníkům 
dostat. První vlaštovkou byla v tomto směru 
Kofola a její značka UGO. Během dvou roků 
jsme z myšlenky a vize vytvořili síť 68 UGO 
barů po celé ČR. V dalším roce přibyly i UGO 
salaterie.

Dnes máš svoje studio a myslím, že tě 
práce hodně baví. Pomohli jste v růstu řadě 
značkám, ať už to byla KOFOLA, MAGGI, 
NESTLÉ, ETA, LG, SONY a jiné.

luděk 
kučera

ludMila 
daňkoVá

Ano, je to tak. Dostala jsem neocenitelnou 
příležitost rozvíjet strategické myšlení, 
obchodní prozíravost, vedení projektů 
i komunikaci. Přesto jsem cítila, že bez tvůrčí 
svobody není možný růst. Opustila jsem tedy 
kancelář a pevnou pracovní dobu a s několika 
talentovanými kolegy založila vlastní kreativní 
studio.

Co bys vzkázala mladým lidem na začátku 
kariéry? Vím, že s nimi hodně pracuješ.

Nejdříve musím říct, a to zcela vážně, že 
jsou pro mě nastaveným zrcadlem i hnacím 
motorem doby i prostoru, ve kterém žijeme. 
Co jim můžeme vyčítat? Jen to, co jsme jim 
sami předali a naučili je. Proto rady dávám 
nerada. Myslím, že vztyčený prst stačí. Daleko 
přínosnější je společně žít i tvořit, zažít společné 
úspěchy, ale i pády. Jedině osobní zkušenost 
je ten nejlepší učitel. Dnešní mladá generace, 

alespoň tak, jak ji vnímám já, je odhodlaná, 
nadšená a vnímá svět (naštěstí) nejen jako 
místo pro obchod, ale jako nádherné místo pro 
život. A z toho mám velikou radost.

Budou Vánoce, máš nějaké přání?
Mám dvě. Jedno velké, osobní pro blízkého 
člověka, a to druhé pro všechny. Budu ráda, 
když začneme více myslet srdcem. Nejen 
o Vánocích.

A poslední otázka. Komu předáš štafetu?
Bude mi ctí, pokud budu moci položit pár 
otázek člověku, kterého si vážím, a před kterým 
smekám. Je to můj kamarád a soused Mirek 
Župka.

Děkuji

 

 

 
 

 Od 1. 1. 2020 bude povinné očkování psa 
proti vzteklině platné pouze v případě, 
že je pes označený mikročipem 

Číslo mikročipu musí být zaznamenáno 
v dokladu o očkování psa (pas, očkovací 
průkaz) 

Štěňata musí být označena mikročipem 
nejpozději v době prvního očkování proti 
vzteklině 

Mikročipem nemusí být označeni psi 
s jasně čitelným tetováním provedeným 
před 3. 7. 2011 

 

Povinné „čipování“ psů! 
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